

# Referat fra Hovedservicerådsmøde

27. januar 2024

Hovedservicekontoret - Thorsgade 59, 2200 København N

## Deltagerliste:

Region Nordjylland		Ubesat
Region Nordjylland	Stedfortræder	Claus D
Region Midtjylland		Helle HP
Region Midtjylland		Carsten N
Region Syd		Erik L
Region Syd	Stedfortræder	Torben I
Region Øst		Erik H
Region Øst		Afbud
Region Storkøbenhavn		Elvin T-O
Region Storkøbenhavn	Stedfortræder	Claus Z
Region Nordsjælland		Finn Sv
Region Nordsjælland		Lisbet G
Formand for Hovedservicerådet		Sune H-S
Viceformand for Hovedservicerådet		Ubesat
Sekretær for Hovedservicerådet		Vibeke R
Kasserer for Hovedservicerådet		Ubesat
Servicekonferenceformand 2024		Jørgen F-H
International Delegeret		Asger J
International Delegeret		Flemming St
Nordisk Delegeret		Ilias P
Nordisk Delegeret		Ubesat
Forretningsfører		Mogens B A
Box 334-udvalget		Niels J *
Landsdækkende Informationsudvalg		Lone L
Telefon- og e-mailudvalget		Anni T *
Økonomiudvalget		Ivan W
Servicehåndbogsarbejdsgruppen		Stig J
AA-Data		Niels J *
Produktionen		Ole P
Referent		Svend H
Referent		Anni T *

\* = Flere funktioner

## 1. *Velkommen*

**Vibeke R** bød velkommen til årets første Hovedservicerådsmøde og bad om et øjeblikks stilhed, til at tænke over, hvorfor vi er her.

Oplæste Formålserklæringen og formålet med Hovedservicerådet:

Formålet med Hovedservicerådets møde er at realisere Servicekonferencens beslutninger samt forholde os til de punkter og forslag som fremgår af mødets dagsorden.

**Vibeke R** bød specielt velkommen til stedfortræderne Claus Z, Claus D og Torben I.

## 2. *Præsentationsrunde*

Fortrolighedslisten gik rundt, mens deltagerne præsenterede sig.

*Afbud/ Fravær*

Afbud:

Region Øst	Joan C
Landsdækkende Informationsudvalg	Betty K
Telefon- og E-mailudvalget	Lone Z

## 3. *Rapport fra Daglig Ledelse (Bilag 1)*

Ingen tilføjelser.

**Rapporten godkendt**

## 4. *Økonomi ved Mogens B A*

**Mogens B A** har intet regnskab for 2023 med, men oplyser, at det ser fornuftigt ud. "Vi har, hvad der skal til for at betale det, vi skal".

**Ivan W** oplyste, at Økonomiudvalget er ude af stand til at genkende de tal, det har fået forelagt, og spørger om, hvad vi nu gør.

**Helle H P** mener, der må nogen til at hjælpe Mogens B A, og **Vibeke R** oplyser, at det arbejdes der på.

**Finn Sv** påpegede, at der bør gøres noget i Regionerne for at finde en afløser.

**Svend H** efterspørger at tallene udsendes før Hovedservicerådsmøder.

**Det blev besluttet, at der fremover indsendes regnskab til udsendelse sammen med indbydelsen**

## 5. *Forslag til kommissorium for arbejdsgruppe vedrørende integration af online-møder i strukturen (Bilag vedlagt)*

**Svend H** oplyste efter spørgsmål, at "andre elektroniske møder" dækker over

e-mailgrupper og eventuelt andet, som foregår via Internettet og som opfylder kravene for at stå på mødelisten.

Der blev stillet spørgsmål om en tidsplan, men da det er et kommissorium, er der ingen.

**Sune H-S** påpegede dog, at det ikke bør tage længere tid end nødvendigt, men at det skal bearbejdes godt, og det vil blive Arbejdsgruppens opgave.

**Stig J** sagde, at når Hovedservicerådet har godkendt Arbejdsgruppen, så vil arbejdet ske uden forsinkelse.

Det kom blandt andet frem, at

- Arbejdsgruppen bør have flere repræsentanter fra online og elektroniske møder
- Skal medlemmer af Hovedservicerådet deltage? Vi risikerer, at
  - sagen bliver "sylvet".
  - det bliver en sovepude.
  - de involverede grupper ikke bliver hørt.
- Skal der sendes henvendelse til de involverede grupper?
  - det er tidligere sket, og kun 4 meldte retur.
  - skal alle kunne melde sig?
  - lad Arbejdsgruppen finde ud af antal og sammensætning
  - det er tidligere besluttet, at der ingen Hovedservicerådsmedlemmer deltager i Udvalg og arbejdsgrupper.

**Sune H-S** sagde, at der kan være delte meninger om vejen, men at ingen vil melde sig til en Arbejdsgruppe uden at have interesse for emnet og derfor vil arbejde ærligt med.

**Elvin T-O** fandt, at det er i orden med to fra Servicehåndbogsarbejdsgruppen, da de kender strukturen rigtig godt.

**Flemming St** meldte sig som interesseret, og da det vil være godt at få internationalt kendskab til emnet, synes det at være en god ide at han er med.

Forslag omformuleres derfor til:

To fra Servicehåndbogsarbejdsgruppen og International Delegeret Flemming St mødes og arbejder videre med at finde flere repræsentanter til Arbejdsgruppen og der refereres på næste Hovedservicerådsmøde i april.

***Dette blev besluttet***

6. *Forslag vedrørende datoer og forløb i forbindelse med Servicekonferencer (Bilag a og b vedlagt)*

- a) Efter, det blev klarlagt, at Hovedservicerådet kan vedtage ændringerne, er der enighed om, at det er en god ide at sende materialet ud til alle samtidig, og tilmeldingsfrist 15. september er i orden.

**Vedtaget med start 2024**

- b) Med hensyn til fristen for indsendelse af Forslag og Workshopemner, var reaktionen fra flere, at der allerede i Regionerne er fastlagt møder med henblik på udarbejdelse af disse, så det ikke er realistisk at få det færdigt til 1. maj i år.

**Vedtaget med start 2025**

7. *Forslag vedrørende samarbejde mellem Servicekonferenceudvalget og Servicehåndbogsarbejdsgruppen (Bilag a og b vedlagt)*

- a) **Jørgen F** syntes, det er en god ide.

Der var flere tilkendegivelser og tilbagevisninger med hensyn til, hvor mange Forslag og Workshopemner der er blevet afvist eller sammenlagt, og dermed aldrig bliver kendt af Servicekonferencen.

Nogle mener, at hvis Servicekonferenceudvalg og Servicehåndbogsarbejdsgruppen skal samarbejde, vil det på forhånd være afgjort, så der ikke vil blive en reel dialog på Hovedservicerådsmøderne.

Det giver ingen forskel fra det nuværende, da de to Grupper i forvejen ofte er enige, og der kan jo stadig fremlægges to indstillinger.

Andre syntes, det vil give en bredere baggrund for at vurdere, om emnerne opfylder kravene, om der skal en omformulering til, eller om det strider mod AA's traditioner eller andre nedskrevne beslutninger

**Vibeke R** syntes, at det hele tog en mærkelig drejning, for

- Servicekonferenceudvalg og Servicehåndbogsarbejdsgruppen giver indstillinger.
- Hovedservicerådet stemmer om Forslag og Workshopemner.
- Ingen Udvalg bestemmer.

**Ivan W** påpeger, at det er Hovedservicerådet, der tager beslutningerne. Det er en gammel struktur, og den skal ikke ødelægges.

**Helle H P** kom igen ind på et tidligere afvist Workshopemne om relation til kirken, som hun mener ikke overtræder traditionerne.

**Asger J** sagde, at vi er ikke en religiøs men en spirituel institution. Ifølge Traditionerne har vi ingen samarbejde/dialog med kirken. Vi kan dog godt låne lokaler, og det sker ofte.

**Elvin T-O** huskede diskussionen om misbrugscentre og Kirken, som er god her, men den vil let løbe af sporet i større forsamling.

**Sune H-S** mente, at vi kan samarbejde uden at tage stilling. Det er der mange, der gør.

Før afstemning stillede **Vibeke R** spørgsmål om, hvad vi gør, når nogle Regioner ikke har valgt Repræsentanter til Hovedservicerådet, og der dukker ikke-valgte op.

Har de stemmeret?

Til dette møde blev det godkendt, at alle, der er tilmeldt fra Regionerne, har stemmeret, og at det skal klarlægges mere præcist

**Sune H-S bad Servicehåndbogsarbejdsgruppen om at komme med forslag, om, hvornår der kan sendes en stedfortræder.**

Der var så 12 stemmeberettigede, hvoraf

0 stemte for samarbejdet.

9 stemte imod.

3 stemte hverken for eller imod.

**Forslaget blev forkastet.**

b) **Erik H** syntes det er et godt forslag.

**Forslaget blev vedtaget**

#### 8. *Forslag til Budget i Komiteerne (Bilag vedlagt)*

**Ivan W** forklarede, at vi skal diskutere, hvad budgettet kan være - hvad det kan bruges til.

Det blev gjort klart, at det hele bliver sendt ud sammen med øvrige materialer, som det jo allerede er blevet tidligere.

Spørgsmål om, hvorvidt Formand og Sekretær i Komiteerne har tilstrækkelig økonomisk indsigt, besvaredes med, at der kan hentes hjælp fra Økonomiudvalget.

**Ivan W** forklarede, at budget er fremtid og kan ændres.

**Svend H** forklarede, at ideen er fra sidste år, hvor der blev stillet spørgsmål til budgettet, og svaret var, at der ingen ændringer kunne ske nu.

**Mogens B A** påpegede efter spørgsmål, at det drejer sig om ændringer i det eksisterende budget og ikke om nye forslag, som skal indsendes som normalt.

Efter spørgsmål om hvorvidt det i tilfælde af vedtagelse gælder fremover, blev der svaret, at det står i forslaget, at det vil være som forsøg i år.

### ***Forslag blev vedtaget***

9. *Forslag om nedsættelse af en arbejdsgruppe som kan se på procedurene omkring godkendelse af forslag til Servicekonferencen (Bilag 2)*

**Erik H** mente, at alle forslag skal til Servicekonferencen, da han har stor tillid til, at man der kan håndtere opgaverne. Deltagere får aldrig at vide at der er forslag, som er afvist.

**Ivan W** oplyste, at forslag går gennem Servicekonferenceudvalget og Servicehåndbogsarbejdsgruppen samt Hovedservicerådet, og alle ved, det er det, der diskuteres på Servicekonferencen. Skal alt på Servicekonferencen, vil det tage uendelig lang tid.

**Erik H** sagde, at han er lidt enig, men vi har et demokratisk problem, når Servicekonferencen ikke ved hvilke forslag, der er indsendt. Han har stor tillid til Servicekonferencen.

**Svend H** oplyste, at fremgangsmåden er, at indsendte Forslag og Workshopemner forelægges for Servicekonferenceudvalget og Servicehåndbogsarbejdsgruppen, der begge sender indstilling til Hovedservicerådet.

Hovedservicerådet beslutter herefter, hvilke Forslag og Workshopemner, der opfylder kravene for at komme på Servicekonferencen.

Hovedservicerådet har ingen mulighed for at indstille, om Forslag skal godkendes eller forkastet. Det er kun Komiteerne, der kan foretage indstillinger til konferencen.

**Jørgen F-H:** "Hvis vi har 10 forslag, og de to er helt skøre, hvorfor vi afviser dem, skal de så med, så alle kan se dem?"

**Elvin T-O** syntes, det er i orden, at der skal ændres i nogle forslag, så de bliver korrekt formuleret og kommer de rette steder, og mange af disse forslag dukker jo op igen, og ofte kommer det frem på Servicekonferencen på anden vis, at de har været stillet.

**Sune H-S** påpegede, at Hovedservicerådet er ansvarlig overfor Servicekonferencen, og han håber, at der er lige så stor tillid til Hovedservicerådet som til Servicekonferencen. Vi laver alle fejl, vi har

mulighed for at beslutte, og vi vedtager ikke noget, der kan være ubekvem for Servicekonferencen.

Det er vigtigt med tillid.

**Helle H P** er enig i, at beslutningerne skal tages på Servicekonferencen. Hovedserviceråd og Udvalg skal ikke sortere topstyret, så intet kommer igennem. Det vil gøre Servicekonferencen mere spændende.

**Sune H-S** Servicekonferencer beslutter, **hvad** der skal gøres.  
Hovedservicerådet beslutter, **hvordan**

**Erik H** syntes, Hovedservicerådet skal se på, om det kan gøres bedre.

**Vibeke R:** "Skal der nedsættes en arbejdsgruppe?"

For stemte 6

Imod stemte 3

Hverken for eller imod stemte 3

For er mindre end 2/3

### ***Forslaget blev forkastet***

**Vibeke R** sagde, at med hensyn til bedre tid kan jeg nævne, at sidste år var der tid til at sende frem og tilbage, og næste år skal forslag være inde 1. maj.

#### 10. *Indstilling angående priser i Bogsalget (Bilag vedlagt)*

### ***Forslaget blev godkendt***

#### 11. *Anmodning om at indtræde som Referent for Hovedservicerådet (Bilag vedlagt)*

### ***Anni T blev godkendt***

#### 12. *Anmodning om at indtræde i Box 334 udvalget (Bilag vedlagt)*

### ***Tom D blev godkendt***

#### 13. *Rapporter fra Udvalg og Arbejdsgrupper:*

##### *a. Box 334 (bilag 3)*

**Ole P** oplyste, at der er blevet rensset ud i abonnenter, der ikke har betalt, så der opfordres til at tegne abonnement.

På forespørgsel om antal abonnenter svarer han, at der før udrensning var 280, og der er nok fjernet cirka 40.

Antal gruppeabonnementer kendes ikke.

##### *b. Landsdækkende Informationsudvalg (ingen rapport)*

##### *c. Telefon og E-mail udvalg (Bilag 4)*

**Anni T** oplyste, at der mangler udvalgsmedlemmer i 3 Regioner, og

opfordrede til at der vælges nye.

Nordjylland oplyste, at de har valgt en.

Der er mangel på telefonvagter, og det må gerne siges højt alle steder.  
Sammen med Anne M er Ole P med som e-mailvagtkoordinator.

*d. Økonomiudvalget (Bilag 5)*

**Ivan W** oplyste, at der er aftalt et møde med Søren S fra Bogsalget vedrørende bogpriser.

*e) Servicehåndbogsarbejdsgruppen (Bilag 6)*

Ingen bemærkninger.

*f. Servicekonferenceudvalget (Bilag 7)*

På forespørgsel svarede **Vibeke R**, at hun ikke er helt klar over, hvad "Beslutninger der ikke er ført ud i Hovedservicerådets regi" dækker over, da de har stået der "altid".

**Helle H P** oplyste, at Landsdækkende Informationsudvalg tager sig af Informationsmaterialer på hjemmesiden.

**Claus D** Oversættelsen er meget langt – måske færdig.

**Vibeke R** Dejligt - der sker noget.

**Vibeke R** oplyste, at der mangler en dansk oversættelse af temaet for Servicekonferencen: "AA in a Changing World".

**Asger J** nævnte det emne, der er for Verdens Servicemødet i år.

Det blev oplyst, at det er vedtaget, at emnet er det, der var på Europæisk Service Møde sidste år.

*g. Nordisk Delegeret (Bilag 8)*

**Ilias P:** Hvordan får vi nye medlemmer i Fællesskabet?  
Er inviteret til Servicekonference i Norge og Sverige.

*h. International Delegerede (bilag 9)*

Skal til World Service Meeting i New York.

Emne: The Three Legacies in the Digital Era: Our Great Responsibility to the Alcoholics Being Born Today.

Mødet slutter 31.oktober, så Flemming St tager hjem dagen før, for at nå Servicekonferencen her, og Asger J bliver for at deltage i den nationale Servicekonference i USA/Canada.



**Med ovenstående bemærkninger blev rapporterne godkendt**

14. *Regionsrapporter:*

a. *Region Nordjylland (Ingen Rapport)*

b. *Region Midt (bilag 10)*  
Randers byder ind med Landsmøde.

c. *Region Syd (Ingen rapport)*

d. *Region Øst (Bilag 11)*  
Ingen bemærkninger.

e. *Region Storkøbenhavn (Bilag 12)*  
Har fundet formand og næstformand.

f. *Region Nordsjælland (Bilag 13)*

**Med ovenstående bemærkninger blev rapporterne taget til efterretning**

17. *Eventuelt*

**Flemming St** spurgte om Hovedservicerådsmøder i provinsen i år, men ingen har inviteret.

**Vibeke R** oplyste, at Litteraturarbejdsgruppen Øst har travlt med at revidere pjecerne. Der er et medlem, der har gjort opmærksom på at der i den danske udgave af Sponsor mangler oversættelse af et afsnit om servicesponsor.

**Der udkommer i næste uge en revideret pjece.**

18. *Oplæsning af Ansvarlighedserklæringen*

**Vibeke R** læser Ansvarlighedserklæringen.

19. *Afslutning med Sindsrobønnen*

Mødet blev afsluttet klokken cirka 14.30

Hovedservicerådets mødedatoer	Emner	Uge	Sidste frist for rapporter og forslag til møderne
<b>2024:</b>			
27. januar		4	6. januar
6. - 7. april	Udvidet Hovedservicerådsmøde Forslag til Servicekonferencen fra Hovedservicerådet	14	16.marts
15. juni		24	25. maj
17. august	Behandling af Forslag og Workshopemner, samt møde i Nomineringsudvalg	33	Ingen rapporter
14. september	Endelig godkendelse af Dagsorden, regnskab, budget samt rapport fra Hovedservicerådet	37	24. august
<b>Servicekonference 2. - 3. november 2024</b>			
7. december	Behandling af Servicekonferencens resultater	49	16. november